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Dagsorden 23. august 2023   

Referat af hovedbestyrelsens ordinære møde 

København, 28. august 2023 

Tid 9.45 – 16.00: Ordinært hovedbestyrelsesmøde – Frokostpause fra 12.00-12.45 
 

 
Sted    

Snaregade 10 A, 1205 KBH K 

 
Deltagere 

Fra hovedbestyrelsen:  
Lars Aaberg (LA), Lotte Krag Thomsen (LKT), Claus Bredahl (CB), Kristian Dissing 
Olesen (KDO), Malene Nyenstad (MN), Mogens Brag (MB), Dorte Andreas (DORA) 
og Claus Hjortdal (CLHJ).  
 
Fra sekretariatet:  
Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) 
Peter Cort (referent). 
 

Andre deltagere: 
 
Punkt 4 HS 
Punkt 5 CF 
Punkt 6 CF 
Punkt 7 JBL 
Punkt 11 CF, MD og CT 
 
 

Bemærk Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt.  
Afbud  

 DAGSORDEN  REFERAT 
1. Velkomst og godkendelse af 

dagsorden (CLHJ) 
Til godkendelse (kl. 9.45-9.55)   
 

Godkendt 

2. Godkendelse af referat (CORT) 
Til godkendelse (kl. 9.55-10.00) 
 

             Bilag 1: Referat af HB-mødet den 8. 
juni 2023 
 

Godkendt 

3. Siden sidst (CLHJ) – større temaer 
og kommunikation 
 
Til drøftelse (kl. 10.00 – 10.30) 
 

• Der samles op på udbyttet af 
foreningens deltagelse i 

CLHJ indledte punktet 
 
 
 
Orientering om foreningens deltagelse i 
folkemødet – generelt en god evaluering af 
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Folkemødet på Bornholm 
medio juni. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

• CLHJ/DORA orienterer om 
deltagelse på Sorømødet 
den 3. og 4. august – den 
skriftlige status udbygges 
mundtligt. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 

• Der lægges op til en 
drøftelse af, hvilke temaer 
der fylder lokalt hhv. 
nationalt samt i pressen 
omkring skolestart. 

 
 
 
 

vores deltagelse. Næste år skal vi være mere 
opsøgende på at deltage i de større debatter 
bl.a. om generel ledelse. 
Et øget fokus på vores integritet i de 
arrangementer vi deltager i – opmærksomhed 
på hvilke roller vi har. 
HB-opmærksomheder: 
Vi skal bare være opmærksomme på at 
mandatet er på plads fra 
HB/repræsentantskabet, for netværket og 
interessevaretagelsen er vigtig. 
Vi skal være skarpe på strategien i forhold til, 
hvordan vi forbereder os til 2024. (kontakt til 
relevante organisationer i god tid. 
Lave et større forarbejde i forhold til vores 
egne debatter + et større generelt 
ledelsesfokus. 
 
CLHJ og DORA orienterede om mødet og de 3 
temaer: 

• Udvikling af fagene 
• Frihedsdagsordenen 
• Fokus på prøveformerne 

Det gode ved mødet var, at partierne var godt 
repræsenteret, og forligskredsen var med. 
Vi oplevede også en minister der er blevet 
mere og mere klar på sine 
holdninger/balancer. 
HB-bemærkninger: 
Hvordan/hvornår kan vi tage den store debat 
om den fremtidige retning for skolen – kan vi 
tale livsmestring, og kan vi hjælpe med at 
udvikle nye evaluerings- og prøveformer? 
 
 
CLHJ indledte punktet. 
Det er ærgerligt at de fleste historier ved 
skolestart har haft et negativt sigte – særligt 
debatten om udviklingslisten. Stor opbakning 
til Skolelederforeningens linje og markeringer 
i pressen. 
Mistrivsel fylder, men debatten om det skal 
nuanceres. 
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• Drøftelse af STUK’s 
kvalitetstilsyn og 
udviklingsliste 
 
Bilag 2: Kort opsamling fra 
Sorømødet 

JF. ovenfor 
 
 
 
 
 

4. OK 24 (CORT) endelige krav 
 
Til drøftelse og godkendelse (kl. 
10.30 – 11.15) 
 
CORT gennemgår notat med udkast 
til OK24 krav for 
Skolelederforeningens kommunale 
lederoverenskomst.  
 
Bilag 3: OK24 notat til HB om 
endelig OK24 krav for 
Skolelederforeningens kommunale 
lederoverenskomst. 
 
Deltager i punktet: HS 

CORT gennemgik det udsendte bilag. 
 
HB-kommentarer: 
 
Rigtigt godt papir der rammer de problemer, der 
opleves lokalt. 
 
Kravene blev godkendt med enkelte sproglige 
justeringer, som sekretariatet kan gå videre med. 
 
Cort orienterede om det videre arbejde i LC 
Lederforum og LC. 
 
HB bliver løbende involveret i OK24 forløbet. 
 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne 
(kl. 11.15 – 11.25) 
 

 

5. Rekrutteringsudfordringen (DORA) 
 
Til orientering (11.25 – 11.35) 
 
HB har haft 
rekrutteringsudfordringer som et 
indsatsområde. DORA orienterer om 
udmøntning af HB’s drøftelser om 
rekrutteringsudfordringer ift. ledere 
og medarbejdere. 
 
Deltager i punktet: CF 

DORA indledte punktet. 
 
 
DORA gennemgik vores indsatser i Plenum og på 
hjemmesiden. 
 
 
HB tog orienteringen til efterretning. 

6. Politisk holdning til fritidsområdet 
(DORA) 
 
Til drøftelse (kl. 11.35 – 12.00) 
 
DORA indleder om arbejdet i 
partssamarbejdet Sammen om 
Fritiden, og lægger op til drøftelse 
budskaber og holdninger til 

DORA indledte punktet og fortalte om arbejdet og 
vores deltagelse i Sammen om Fritiden (SOF). 
 
DORA gennemgik vores oplæg til budskabspapir 
og spørgsmål til drøftelse. 
 
HB-bemærkninger: 
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området.  
 
Bilag 4: Budskaber og holdninger til 
fritidsområdet 
 
Deltager i punktet: CF 

• Fokus på problematikker ved 
kombinationsbeskæftigelse 

• Økonomi fylder 
• Stor ros til faggruppen generelt for at 

ville konstruktive løsninger 
• Vi skal have skilt fritid og undervisning 

• Vi skal have øje for de forskellige 
kvaliteter i fritid og undervisning 

• Hvordan sikrer vi, at 
inklusionsindsatsen følger med over i 
fritidsdelen? 

• Problematisk at vi slipper børnene 
efter 3. klasse i fritidsdelen 

• Der skal fokus på overgange og 
organiseringen 

 
DORA og sekretariatet vil arbejde videre med 
papiret og HB vil blive inddraget i det videre 
arbejde. 
 

 
Frokost (kl. 12.00 – 12.45) 
 

 

7. Intern økonomi – formueforvaltning 
(HBL) 
 
Til orientering og evt. drøftelse 
(12.45 – 13.15) 
 
Kundechef David Huang fra Gudme 
Raschou, Asset Management giver 
en orientering og 
formueforvaltningen og 
prognoserne for afkast mv. 
 
Deltager i punktet: JBL 

 
David Huang gennemgik Skolelederforeningens 
moderate risikoprofil, og de forventninger Gudme 
Raschou har til formuens udvikling i 2023 og 
2024. 
 
HB tog orienteringen til efterretning og fastholder 
investeringsstrategien. 
 
En ny hovedbestyrelse vil også blive orienteret og 
vil skulle træffe beslutning om 
investeringsstrategien. 

8. Tværkommunale netværk og 
repræsentationer (DORA) 
 
Til erfaringsudveksling og drøftelse 
(kl. 13.15 - 13.25) 
 
HB drøfter og erfaringsudveksler 
arbejdet i de regionale netværk og 
div. repræsentationer med fokus på 
skoleledernes vilkår. 
 

DORA indledte punktet. 
 
 
Der har ikke været afholdt netværksmøder siden 
sidst, men der afholdes en række i den 
kommende tid.  
 
HB gav bud på aktuelle temaer: 
Kommunernes økonomi 
Vistitationsprocesser 
Lederes vilkår 
DCUM og antimobbekampagne 
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- Hvilke to temaer fylder pt. mest 
i hvert netværk? 

- Er der særlige 
opmærksomhedspunkter på 
tværs af netværkene? 

Skolestruktur 
OK24 
 
 
 

9. Pensionistgruppen i 
Skolelederforeningen (HBL) 
 
Til godkendelse (kl. 13.25 – 13.40) 
 
Bilag 5: Status ift. foreningens 
indsatser for pensionistgruppen 
 
Bilag 6: Retningslinjer 

HBL indledte punktet og gennemgik de 
fremsendte bilag. 
 
HB godkendte det fremsendte. 

10. Forberedelse af 
repræsentantskabsmøde og 
formandsmøde den 8. november 
2023 (CORT) 
 
Til drøftelse (kl. 13.40 – 14.00) 
 
CORT gennemgår de foreløbige 
punkter til behandling på 
repræsentantskabsmødet og 
dagsordenen for formandsmødet. 
 

• Vilkår for formandskabet 
 
 

• Vedtægtsændring omkring 
betegnelsen 
formand/næstformand 

 

CORT indledte punktet 
 
HB ønskede at aflønningen af formandskabet 
skal ligge lige over niveau for højest aflønnede 
skoleleder i Danmark. 
 
HB diskuterede det sproglige narrativ i valg af nye 
betegnelser for formand/næstformand 
 
Sekretariatet arbejder med forslag på baggrund af 
de givne bemærkninger. De præsenteres på 
næste HB-møde. 

 
Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne 
(14.00 – 14.15) 
 

 

11. Politisk nyt, den aktuelle dagsorden 
mv. (CLHJ/DORA) 
 
Til orientering, drøftelse og 
kvalificering (kl. 14.15 – 15.00) 
 
Under punktet drøftes aktuelle 
politiske forhold, og der 
afrapporteres fra møder:  
- SoS samarbejdet 

 
 
 

 
CLHJ og DORA orienterede 
 
 
 
 
Arbejdet er gået i gang igen. Der er talt opfølgning 
på Sorø-mødet med ministeren. 
Vi har nævnt, at begrebet ”ro i klassen” ikke er det 
rigtige begreb at bruge. Vi har fået ok til, at vi kan 
tage tidligere papirer frem, som arbejder med 
inklusion på en anden måde, og som vil få 
forligskredsen til bedre at forstå kompleksiteten i 
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- Frihedsdagsordenen 

 
 
 
 
 
 
 

- Status på samarbejdet med 
ministeren 
 

- PPR rapport 
 
 

 

 
 
 
 

- Trivselskommission 

 

 
 
 

- Møde med KL’s cheføkonom 
Morten Mandøe om 
kommunernes økonomi 

 
 

- Finanslovsudspil og 
regeringsudspil på vej 

 
 

- DLF kongres 19.-21. september 
– deltagelse 
 

- Møde med Danske Skoleelever 

 
 
 

Deltager i punktet: CF, MD og CT 

 

inklusionsudfordringen. Der er møde den 1. 
september i SoS. 
Gordon/DLF og CLHJ har holdt oplæg om SoS for 
ledelse og forvaltning på Lolland. 
 
Det forventes at åbningstalen kommer til at 
omhandle frihed på bl.a. ældreområdet. 
Ministeren arbejder dog for at frihedsgrader på 
skoleområdet bevares/udbygges. Der skal 
forhandles med forligskredsen herom. 
Vi har nævnt styringsdagsordenen fra STUK – og 
at dette er uacceptabelt. Jf. den fælles kronik i 
JP. 
 
Samarbejdet er stadig rigtigt godt og tæt. 
 
 
Rapporten kom inden sommerferien og 
dokumenterer, at PPR er presset. 
DORA orienterede om opstarten af VIBUS, som 
også taler ind i denne dagsorden. 
 
Kommissionen er nedsat. Formandskabet har 
skrevet brev til formanden for kommissionen og 
tilbudt vores bidrag. Formanden er inviteret til 
debatten til årsmødet. 
 
CLHJ gennemgik de vigtigste pointer fra 
oplægget med særlig fokus på det såkaldte 
forventningsgab mellem den private købekraft og 
det offentliges forbrug på velfærd. 
 
CLHJ orienterede om et papir, HB bliver 
præsenteret for på næste HB møde.  
 
Gensidig orientering. 
 
 
Formandskabet har til morgen holdt møde med 
Danske Skoleelever, der har fået nyt formand: 
Laura Poulsen. Hun har en mærkesag omkring 
elevernes motivation i skolen. 

12. Sekretariatsnyt (CORT/HBL) 
Til orientering (15.00-15.15) 

CORT/HBL orienterede om status 
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- Henvendelser i rådgivningen 
- Årets bestyrelsesdag hhv. 

den 24. august i Køge den 
30. og 31. august i hhv. 
Middelfart og Viborg 

- Ord til Handling 
- Årsmøde planlægning 
- Plenum og ny postlov på vej 

- Generel opgaveløsning i 
sekretariatet 

 

13. Planlægning: punkter til 
dagsordenen de kommende 2 
ordinære møder (HBL) 
Til drøftelse (kl.15.15-15.30) 
 
13. september (virtuelt møde) 
 
27. september: 
Forberedelse af 
repræsentantskabsmøde og 
formandsmøde den 8. november 
2023 
Intern økonomiopfølgning 
Godkendelse af politik for 
fritidsområdet 
Nyt fra de regionale netværksmøder 
Opsamling fra bestyrelsesdage 
Vilkårsundersøgelse - drøftelse af 
temaer 
Politisk nyt 
Sekretariatsnyt 
 
11. oktober (virtuelt møde) 
 
31. oktober 2023: 
Nyt fra de regionale netværksmøder 
Budget 2024 
Årsmøde 
Politisk nyt 
Sekretariatsnyt 
 

 
Møderne blev gennemgået – hvis man har emner 
sendes de til Hanne på hbl@skolelederne.org 

14. Eventuelt (15.30 – 15.40)  CB – Privatister 
Det drejer sig om elever der går på prøvefri fri- og 
privatskoler. Det er en stigende udfordring for 
flere folkeskoler og kræver tid og ressourcer. 
LB - skolevægring og digitalisering. Der er også en 
udfordring ift. Skolevægring, og elever, der skal 
have sygeundervisning og skal til eksamen. 
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Sekretariatet prøver at finde dokumentation og tal 
for omfanget og vender tilbage. 
 
Kristian deltager virtuelt på næste HB-møde 
 

15. Helbredsmarkører (15.40 – 15.55) Generel enighed om et godt møde, god stemning 
og mødeledelse. Dog meget larm fra ombygning i 
gården. 

 


